



國 別 Countries	2012年	2013年	2014年	2015年	2016年	2017年	2018年	2019年	2020年	2021年
波 蘭 Poland	...	...	...	...	...	...	...	...	...	1.00
羅馬尼亞 Romania	...	...	...	...	...	...	1.00	...	...	1.00
希 臘 Greece	...	...	...	...	...	...	1.00	...	...	...
義 大 利 Italy	...	...	...	...	...	...	1.00	1.00	...	...
葡 萄 牙 Portugal	...	...	...	...	...	...	1.00	...	...	1.00
西 班 牙 Spain	1.00	1.00	1.00	1.00	1.00	...	1.00	...	1.00	...

資料來源：2012年起為聯合國教科文組織，我國為內政統計年報。

Source : United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization(UNESCO) after 2012. The data source of ROC is based on Statistical Yearbook of Interior.

附 註：本項指標以15-24歲人口之女性與男性識字率為比較基礎，即女性識字率/男性識字率。

Note : Parity index is based on ratio of literate women to men aged 15-24 years, as well ratio of the female literacy rate to the male literacy rate.

表38. 主要國家人類發展指數與性別不平等指數

Table 38. Human Development Index and Gender Inequality Index by Selected Countries

國 別 Countries	人類發展指數 Human Development Index		性別不平等指數 Gender Inequality Index	
	(HDI)值 (2021年)	排序 Rank	(GII)值 (2021年)	排序 Rank
中華民國 ROC	0.926	19	0.036	7
菲律賓 Philippines	0.699	116	0.419	101
泰 國 Thailand	0.800	66	0.333	79
馬來西亞 Malaysia	0.803	62	0.228	57
印 度 India	0.633	132	0.490	122
新加坡 Singapore	0.939	12	0.040	7
日 本 Japan	0.925	19	0.083	22
南 韓 Korea, South	0.925	19	0.067	15
中國大陸 China	0.768	79	0.192	48
南 非 South Africa	0.713	109	0.405	97
美 國 United States	0.921	21	0.179	44
加拿大 Canada	0.936	15	0.069	17
墨西哥 Mexico	0.758	86	0.309	75
阿根廷 Argentina	0.842	47	0.287	69
巴 西 Brazil	0.754	87	0.390	94
瑞 典 Sweden	0.947	7	0.023	4
芬 蘭 Finland	0.940	11	0.033	6
挪 威 Norway	0.961	2	0.016	2
冰 島 Iceland	0.959	3	0.043	8
英 國 United Kingdom	0.929	18	0.098	27
德 國 Germany	0.942	9	0.073	19
奧地利 Austria	0.916	25	0.053	12

國 別 Countries	人類發展指數 Human Development Index (HDI)值 (2021年)		性別不平等指數 Gender Inequality Index (GII)值 (2021年)	
		排序 Rank		排序 Rank
瑞 士 Switzerland	0.962	1	0.018	3
法 國 France	0.903	28	0.083	22
荷 蘭 Netherlands	0.941	10	0.025	5
義 大 利 Italy	0.895	30	0.056	13
西 班 牙 Spain	0.905	27	0.057	14
澳 大 利 亞 Australia	0.951	5	0.073	19
紐 西 蘭 New Zealand	0.937	13	0.088	25

資料來源：聯合國開發計畫署「2021年人類發展報告」、行政院主計總處。

Source : United Nations Development Programme "Human Development Report 2021" and Directorate-general of Budget, Accounting and Statistics, Executive Yuan.

- 附 註：1.HDI(Human Development Index)及GII(Gender Inequality Index)值 介於0~1之間，HDI值愈高愈好(愈趨近於1表示社會經濟發展程度愈高)，GII值愈低愈佳(0代表非常平等，1代表完全不平等)。
- 2.HDI係由「零歲平均餘命」、「平均受教育年數」、「預期受教育年數」及「按購買力平價計算之平均每人GNI」來測度。
- 3.GII係由「孕產婦死亡率」、「未成年生育率」、「國會議員代表女性比率」、「25歲以上，受過中等教育以上之男性人口比率」、「25歲以上，受過中等教育以上之女性人口比率」、「男性勞動力參與率」及「女性勞動力參與率」來測度。
- 4.聯合國為衡量一國發展概況，定期編布人類發展指數(HDI)。性別不平等指數(GII)則反映了婦女在生育健康、權力、勞動力市場三方面的劣勢，顯示了男女的不平等造成的人類發展損失；GII值較低，排名在前，代表國家的發展潛能因性別不平等所造成的損失較低。
- 5.我國係由行政院主計總處編算自行排名，故我國之排名可能與原報告某國名次重複。

- Note : 1.HDI is between 0~1 which is the higher the better(closer to 1 means higher socio-economic development). GII is between 0~1 which is the lower the better. (0 represents well equality and 1 represents perfect inequality).
- 2.HDI is Calculated on the basis of data from "life expectancy at birth", "Mean years of schooling", "Expected years of schooling" and "Gross national income (GNI) per capita".
- 3.GII is Calculated on the basis of data from "maternal mortality ratio", "adolescent fertility rate", "share of parliamentary seats held by each sex", "male population with at least secondary education", "female population with at least secondary education", "male labor force participation rates" and " female labor force participation rates".
- 4.For measuring a country development situation, United Nations published HDI periodically. GII measures loss in achievements in three dimensions of human development -reproductive health, empowerment and labor market, due to inequality between genders.
- 5.ROC's data is self-calculated by Directorate-general of Budget, Accounting and Statistics, Executive Yuan. Thus, the rank of ROC may be the same with a country in the UNDP Report.

表39. 主要國家國會女性席次比率

Table 39. Percentage of Seat in Parliament Held by Women by Selected Countries

單位：%；Unit：%

國別 Countries	2017年	2018年	2019年	2020年	2021年	2022年
中華民國 ROC	38.1	38.7	39.8	...	42.0	...
菲律賓 Philippines	29.5	29.5	28.0	28.0	28.0	27.3
泰國 Thailand	4.8	5.3	16.2	15.8	15.8	15.8
馬來西亞 Malaysia	10.4	13.9	14.4	14.9	14.9	13.6
印度 India	11.8	11.8	14.4	14.4	14.4	14.9
新加坡 Singapore	23.0	23.0	23.0	29.5	29.8	29.1
日本 Japan	10.1	10.1	10.1	9.9	9.7	9.9
南韓 Korea, South	17.0	17.0	16.7	19.0	19.0	18.6
中國大陸 China	24.2	24.9	24.9	24.9	24.9	24.9
南非 South Africa	41.8	42.7	46.4	46.8	46.6	46.5
美國 United States	19.4	23.5	23.4	27.5	27.7	28.7
加拿大 Canada	26.3	26.9	29.0	29.0	30.5	30.5
墨西哥 Mexico	42.6	48.2	48.2	48.2	50.0	50.0
阿根廷 Argentina	38.1	38.9	40.2	40.9	44.8	44.8
巴西 Brazil	10.7	15.0	15.0	14.6	15.2	17.7
瑞典 Sweden	43.6	46.1	47.3	47.0	47.0	46.4
芬蘭 Finland	42.0	42.0	47.0	46.0	46.0	45.5
挪威 Norway	41.4	41.4	40.8	41.4	45.0	45.0
冰島 Iceland	38.1	38.1	38.1	38.1	47.6	47.6
英國 United Kingdom	32.0	32.2	32.0	33.9	34.3	34.6
德國 Germany	30.7	30.7	30.9	31.2	34.9	34.9
奧地利 Austria	34.4	34.4	39.3	39.3	40.4	41.0
瑞士 Switzerland	32.5	32.5	41.5	41.5	42.5	41.5
法國 France	39.0	39.6	39.7	39.5	39.5	37.3

國 別 Countries	2017年	2018年	2019年	2020年	2021年	2022年
荷 蘭 Netherlands	36.0	36.0	31.3	33.3	39.3	40.7
義 大 利 Italy	31.0	35.7	35.7	35.7	35.7	32.3
西 班 牙 Spain	39.1	39.1	44.0	44.0	43.4	43.0
澳 大 利 亞 Australia	28.7	28.7	30.5	30.0	31.1	38.4
紐 西 蘭 New Zealand	38.3	38.3	40.8	48.3	49.2	50.4

資料來源：各國議會聯盟(Inter-Parliamentary Union; IPU)網頁、行政院主計總處。

Source：Inter-Parliamentary Union(IPU) and Directorate-General of budget, Accounting and Statistic, Executive Yuan, R.O.C.

附 註：1.本表國家國會於兩院制國家係指下(參)議會。

2.各年資料時點為12月1日。

Note：1.The bicameral-system country in this table refers to the Senate.

2.The annual data time point is December 1st.